
Nota van commentaar beantwoording van vragen die zijn ingediend naar aanleiding van het 
Voorlopig Ontwerp Landgoederenzone Haagse Beemden zoals dat ter inzage heeft gelegen op Plan 
Breda van 10 maart tot en met 24 maart 2022. Een presentatie heeft plaats gevonden op 9 maart 
2022. 

  



Bewoners hebben van donderdag 10 maart 2022 tot en met vrijdag 25 maart 2022 een reactie 
kunnen plaatsen op het Voorlopig Ontwerp van de natuurontwikkeling in de Landgoederenzone 
Haagse Beemden, dit via de site Plan Breda. 
 
Bewoners hebben vragen gesteld, verbeter voorstellen gedaan, complimenten gegeven en hun 
teleurstelling uitgesproken over de voorgestelde ontwikkelingen. Uit de reacties zijn vragen herleid 
en hieronder zijn deze vragen beantwoord. 
 
 
Antwoord 1 
Zoals reeds verwoord in de beantwoording op het schetsontwerp betreft de ontwikkeling van de 
landgoederenzone Haagse beemden primair een natuurontwikkeling. De gemeente Breda 
ambieert om een stad in het park te worden. Voor de landgoederenzone betekent dit dat de 
toegankelijkheid van het gebied verbeterd moet worden. Redenen voor het extra 
wandelmogelijkheden zijn: 

• Vergroten beleefbaarheid van de culturele en historische waarden van landgoed van Burgst. 
• Positief voor de volksgezondheid, zowel op fysiek als mentaal gebied (overgewicht en stress). 

Onderzoeken tonen aan dat de directe nabijheid van wandelvoorzieningen mensen 
uitgenodigd meer te bewegen.  

• Daarnaast heeft de gemeente vanuit meerdere mensen en partijen de wens te horen 
gekregen om het gebied toegankelijker te maken voor recreatie. Onder andere van het 
Netwerk Haagse Beemden.  

• Tevens zet de gemeente in op het spreiden van de recreatie over het gehele grondgebied van 
de gemeente. 

 
Dit is de reden waarom vastgehouden wordt aan het toevoegen van één extra wandelroute en het 
verlengen van het bestaande laarzenpad (parallel aan het Wilderdpad). 
 
De reden waarom de gemeente specifiek vasthoudt aan een nieuwe wandelverbinding ligt in het feit 
dat er aan de zuidoostelijke zijde van de landgoederenzone zeer weinig mogelijkheden zijn voor het 
beleven van de natuur. De weinige mogelijkheden die er zijn, zijn bovendien vrij laagwaardig. Het 
betreft namelijk korte stukjes woonstraat en smalle paadjes, zie onderstaande afbeelding. 



 

In de tekening is duidelijk te zien dat in vergelijking met de rest van het gebied er weinig 
contactpunten zijn tussen de wijk en de natuur en dat de rand hier voornamelijk gedomineerd wordt 
door achterkanten van woningen. Daarnaast zijn afbeeldingen toegevoegd die de contactpunten in 
het zuidelijke deel tonen.  

Zoals eerder gesteld zorgt contact met groen en met name natuur zeer bevorderlijk voor de 
gezondheid. Het vermindert stres, zorgt dat je je hoofd even kan leeg maken en stimuleert beweging. 
In het groenkompas staat deze ambitie omschreven als groen op pantoffelafstand. De gemeente 
hecht dan ook veel waarde aan het toevoegen van mogelijkheden voor ommetjes (in het groen). Een 
ommetje zien wij als een kort rondje wat je bijvoorbeeld in een kwartier tot een half uurtje kan 
lopen. Door dit nieuwe wandelpad ontstaan er diverse mogelijkheden voor een dergelijk ommetje 
door het groen. 

 



 
 

Antwoord 2 
Het toevoegen van extra wandelpaden is zoals bij vraag 1 verwoord, een wel overwogen keuze. Het 
adviesbureau Copijn had in het schetsontwerp twee nieuwe wandelroutes geïntroduceerd: Noord-
Zuid en Oost-West. De enige locaties waar de gemeente en haar adviesbureaus van mening zijn dat 
daar laarzenpaden kunnen worden aangelegd zonder dat deze een aanzienbare impact op de huidige 
aanwezige cultuurhistorische, landschappelijke en natuurwaarden hebben.  
 
De oost west verbinding is in het DO gehandhaafd. Naar aanleiding van de vele opmerkingen op het 
schetsontwerp  is de grotere doorlopende routes van noord naar zuid uit het plan gehaald. Hierdoor 
kan de privacy van de bewoners aan de Burgstsedreef gegarandeerd blijven. Tevens wordt een groter 
deel van de bestaande bosschages niet verder verstoord waardoor er meer rust is voor zoogdieren, 
waaronder de ree.  
 
Antwoord 3 
Het gebied wordt als natuur ingericht om daarmee Natuurnetwerk Brabant te realiseren. Op deze 
plek krijgt het gebied ook de bestemming natuur. Binnen deze bestemming is geen verlichting, 
verharding en halfverharding mogelijk. Dat betekent dat het alleen mogelijk is om wandelpaden toe 
te voegen in de vorm van laarzenpaden.  
 
Er worden bij de entreepunten van de LGZ borden geplaatst die honden op de laarzenpaden 
nadrukkelijk verbiedt. Het plaatsen van de borden betekent ook dat het voor handhaving 
gemakkelijker wordt om overtreders van het losloopverbod hierop aan te spreken. 
Bovendien rasteren we alle nieuwe paden uit (lees afgezet met barrières: landschappelijke hekken, 
hagen, barrières) om te voorkomen dat honden (in het geval dat deze toch niet aangelijnd lopen) 
zomaar het natuurgebied in kunnen lopen. De uitrastering wordt ingepast in het landschap passend 
in de cultuurhistorische, landschappelijke en ecologische bestemming. Deze uitrastering is 
passeerbaar voor de in het gebied levende reeën en ander klein wild. Reeën kunnen hoog springen 
en een hekwerk van 1 meter hoog houdt ze niet tegen. Mits de “hindernissen” op voldoende afstand 
van elkaar staan kan een ree met een tussenpas deze hindernissen achter elkaar nemen. 
 
Antwoord 4 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 5 
Zie antwoord 1. 
 
Antwoord 6 
Naar aanleiding van diverse reacties is dit verzoek overgenomen en is er een wandelpad parallel aan 
het Wilderdpad opgenomen in het DO. Het pad wordt bol aangelegd en 1,5 meter breed zodat het 
alleen bij hoge uitzondering niet toegankelijk is. Dit in de vorm van een laarzenpad passend in de 
bestemming natuur. Dit zorgt er tevens voor dat de afstand van het nieuw aan te planten bos tot het 
fietspad vergroot wordt. Waardoor er meer open ruimte ontstaat. Tevens wordt een raster geplaatst  
tussen het bos en het wandelpad waardoor mensen en honden niet het bos in kunnen lopen. 
 
Antwoord 7 



Zie antwoord 6. De bestemming natuur staat het plaatsen van verlichting niet toe. 

 

Antwoord 8 
Zie antwoord 1. 
 
Antwoord 9 
Een verbinding tussen de Regenwulp en de Groene Hil maakt geen onderdeel uit van dit plan. 
 
Antwoord 10 
Wij zien geen concrete mogelijkheden om dit gedrag van mensen met honden te voorkomen. In de 
wijken rondom de Landgoederenzone Haagse Beemden zijn immers diverse hondenuitlaat plaatsen. 
We zijn van mening dat het realiseren opweegt tegen de eventuele nadelen. 
 
Antwoord 11 
Zoals reeds verwoord in de beantwoording van de reacties op het schetsontwerp maakt het gebied 
onderdeel uit van het Natuurnetwerk Brabant. Dat betekent dat het gebied dus geheel ingericht 
dient te worden als natuur. Extra verharding in de vorm van een wandelpad is dus ook niet 
toegestaan. Laarzenpaden zijn niet verhard en mogen wel. Bij de aanleg zullen deze nieuwe 
wandelverbindingen bol worden aangelegd waardoor er minder kans is op natte modderige delen. 
 
Antwoord 12 
Er worden geen extra knotwilgen geplaatst. Een groot deel van de wilgen wordt verwijderd. Daarmee 
blijft de oude vloeigracht open. Door het verwijderen wordt het beeld opener. De knotwilgen die 
behouden blijven zorgen voor behoud van de privacy. 
 
Antwoord 13 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 14 
Zoals reeds verwoord bij antwoord 11 betreft het laarzenpaden en dus geen verharding.  
Voor het beheer en onderhoud van de verharde paden geldt dat deze zijn opgenomen in de reguliere 
beheercyclus zoals de gemeente Breda die hanteert.  
De gemeente Breda is en blijft eindverantwoordelijk voor het beheer in het gehele gebied en 
eventuele gebreken kunnen dus altijd gemeld worden via de bekende kanalen (Buitenbeter app of 
14076).  
 
Antwoord 15 
Dank voor uw oproep, een oproep die wij als gemeente ook onderschrijven. 
 
Antwoord 16 
Het bos dat nieuw aangelegd wordt bestaat uit meerdere soorten. Er is onder andere gekeken naar 
bodemopbouw, de grondwaterstand om te bepalen welk type bos hier tot ontwikkeling kan komen 
en welke soorten daar dan bij horen. Hieronder een lijst van de soorten: 
50% zomer- & winterlinde, 15% zoete kers, 5% zomereik, 5% haagbeuk, 5% gewone es, 5% 
fladderiep, 5% hazelaar, 5% veldesdoorn, 5% lijsterbes 
 
Dit wordt gedaan voor meer (bio-) diversiteit en tevens voorkomt dit ook dat er ziekten in komen. 



Antwoord 17 
Beide genoemde wegen liggen niet in het plangebied maar tegen het plangebied aan. Er vinden dan 
ook geen maatregelen plaats aan deze paden/wegen en hun laanbomen.  
 
De gemeente Breda is en blijft eindverantwoordelijk voor het beheer in het gehele gebied en 
eventuele gebreken kunnen dus altijd gemeld worden via de bekende kanalen (Buitenbeter app of 
14076). 
 
Antwoord 18 
In de Nota van Commentaar op het schetsontwerp staat reeds een uitgebreid antwoord over de 
reden waarom er gekozen is voor paardenbegrazing. Hieronder een herhaling: 
De gemeente is eigenaar en beheerder van diverse natuurgronden, deze vormen de ecologische 
groenstructuur van de stad en dragen daarmee bij aan de leefbaarheid van Breda. Een aantal van 
deze natuurgronden worden in opdracht van de gemeente beheerd door pachters.  
Om de natuurdoelen te halen wordt door het adviesbureau Natuurbalans aanbevolen om in het 
noordelijke begrazingsdeel paardenbegrazing toe te passen. Specifiek met de Exmoor pony. Exmoors 
zijn minder gevoelig voor verstoring van mensen dan bijvoorbeeld Koniks, omdat ze ook meer wilde 
genen hebben. Exmoors worden beschouwd als de directe afstammeling van de wilde Tarpan, dat 
het Nederlandse oerpaard was. Deze Exmoorpaarden lijken zeer veel op dit wilde paard en pas 
recent is ontdekt dat een wilde populatie paarden in de UK (Exmoor) erg veel van deze 
oorspronkelijke kenmerken nog heeft. De voordelen van begrazing met Exmoor pony’s zijn:  

• De genoemde paarden hebben latrines en runderen poepen en plassen overal. Dus bij 
paarden is maar een klein deeltje voedselrijk (alleen de latrine) en bij runderen een groot 
gebied. Verschralen gaat daarom sneller met paarden. 

• Paarden doen hun behoefte niet in de poelen, runderen wel. De waterkwaliteit van de 
poelen blijft daarom goed. Dit maakt dat de kans wordt vergroot om de zeldzamere en 
beschermde salamander soorten in het plangebied te krijgen, zoals de 
alpenwatersalamander en mogelijk in de toekomst ook de kamsalamander.  

• Paarden eten zeer selectief de grassen er uit ten faveure van de kruiden. De kruiden zijn 
veelal de doelsoorten uit het natuurdoeltype. 

• Ze zijn minder kwetsbaar voor schurft en hoefbevangenheid. Dus ook jaarrond en minder 
“onderhoud” aan de dieren zelf. 

 
Antwoord 19 
Zie Antwoord 3. 
 
Antwoord 20 
Zoals reeds aangegeven bij antwoord 11 maakt het plangebied onderdeel van een ecologische 
structuur, namelijk het Natuurnetwerk Brabant. de provincie stelt de natuurdoeltypes vast. De 
gemeente Breda heeft deze ambities overgenomen en verankerd in haar groenbeleid: het 
Groenkompas. Daarin staat dat de gemeente streeft naar een hoge biodiversiteit. Het bureau 
Natuurbalans heeft de gemeente geadviseerd welke natuurdoelen gehaald kunnen worden kijkend 
naar de bodemtypen, grondwaterniveau’s ect. En aan de oostzijde van het plangebied blijken de 
omstandigheden gunstig te zijn voor een natuurdoel met zeldzamere planten. Daarom heeft er geen 
aanpassing plaatsgevonden van de natuurdoeltypen.   
 
Antwoord 21 
Zie antwoord 1. 



 
Antwoord 22 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 23 
Zie antwoord 1. 
 
Antwoord 24 
Zie antwoord 6, naast het fietspad met de naam Wilderdpad wordt een vrij liggend laarzenpad 
aangelegd. Het verbreden van de andere paden is niet mogelijk en wenselijk vanwege de 
natuurdoelen. 
 
Antwoord 25 
Zie antwoord 1 voor de reden voor extra wandel mogelijkheden.  
Uiteraard is bij de keuze van deze extra mogelijkheden gekeken naar de mogelijke effecten en zijn 
juist op die plekken gelegd die het minst kwetsbaar zijn. Effecten worden beperkt omdat de nieuwe 
wandelroute geheel in rasters wordt uitgevoerd. Bovendien komen er aan de paden geen 
zitvoorzieningen of verlichting. 
 
Antwoord 26 
Zie antwoord 1 en 25. 
 
Antwoord 27 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 28 
Zoals reeds aangegeven worden op alle locaties waar je als wandelaar het gebied in kan 
gebiedsborden geplaatst. Dit maakt het mogelijk om ook te kunnen handhaven indien mensen zich 
niet houden aan deze regels. Uiteraard kan men dergelijke situaties melden bij de gemeente (14076). 
Zie ook antwoord op vraag 63. 
 
Antwoord 29 
Zie antwoord 10.  
 
Antwoord 30 
In de ringsloot vinden geen maatregelen plaats die de waterstanden negatief beïnvloeden. Het plan 
is afgestemd met en goed gekeurd door het Waterschap Brabantse Delta. De oever wordt aan de 
zuidoostzijde iets verflauwd waardoor er ook iets meer ruimte is voor hetzelfde water. Mogelijk dat 
het daardoor zelfs iets gunstiger wordt.  
 
Antwoord 31 
Afgraven is inderdaad een kostbare zaak. De redenen waarom het in de Vierde Bergboezem niet 
overal heeft uitgepakt zoals bedacht ligt deels in het feit dat daar niet optimale waterpeilen 
gehanteerd kunnen worden omdat daar nog enkele agrarische percelen liggen. 
Er heeft onderzoek plaatsgevonden naar de hoeveelheid en diepte van de nutriënten zoals fosfaat. 
De maatregel om uit te mijnen met o.a. klaver is bekend. Indien de hoeveelheid nutriënten heel hoog 
is en diep zit kost ook uitmijnen vele jaren. Jaren waarin dus redelijk intensief de percelen bewerkt 
moeten worden. Daarom is hier niet voor gekozen. 



 
Antwoord 32 
De gemeente Breda is en blijft eindverantwoordelijk voor het beheer in het gehele gebied en 
eventuele gebreken kunnen dus altijd gemeld worden via de bekende kanalen (Buitenbeter app of 
14076).  
Het is in het belang van de biodiversiteit (en dus ook de gemeente) dat natuurdoelen gehaald 
worden dus is er specifiek aandacht voor de akkers. Het adviesbureau Natuurbalans heeft landelijk 
heel veel ervaring met natuurakkers en heeft ons ook hierin geadviseerd. 
 
Antwoord 33 
Zie antwoord 1. 
 
Antwoord 34 
Er is een aantal redenen waarom het nieuwe laarzenpad aan de westzijde van de Landgoederenzone 
is aangepast. In het schetsontwerp sloot het nieuwe wandelpad aan op de Petronella Moensstraat. 
Hiervoor was een nieuwe wandelbrug noodzakelijk. Dit maakte het onderhoud van de watergang 
lastig.  

Het wandelpad sloot in het schetsontwerp op een redelijk willekeurige plek aan op de wijk. Bij nader 
inzien is de gemeente van mening dat het logischer is om aan te sluiten op de locaties waar reeds 
gerecreëerd wordt. In dit geval de kinderboerderij de SIK en het park Kesteren.  

De aansluiting op de Burgstsedreef is niet aangepast. Er wordt gebruik gemaakt van een reeds 
bestaand laantje. Dit komt uit op de Burgstsedreef waar het ook meteen aansluit op het oostelijke 
deel van dit nieuwe wandelpad. 

De aansluiting van dit nieuwe wandelpad op de Kesterendreef gebeurt door gebruik te maken van 
het schouwpad. Het pad wordt voorzien van hekwerk om verstoring van natuurwaarden en overlast 
zoveel als mogelijk te beperken. 

Antwoord 35 
Zie antwoord 1 voor de reden van een nieuwe wandelverbinding. De gemeente ziet daarnaast geen 
reden voor een peiling van de behoefte omdat reeds beleidsmatig is vastgelegd dat een extra 
wandelverbinding wenselijk is. Onder andere om recreatie ook te spreiden over het grondgebied van 
de gehele gemeente. 
 
Antwoord 36 
Zie antwoord 25. De wandelpaden zijn zorgvuldig afgewogen en neergelegd op plekken waar de 
minste effecten worden verwacht. Daarnaast wordt het nieuwe wandelpad uitgerasterd wat 
voorkomt dat honden de natuurpercelen (o.a. bosschages) in kunnen. Er wordt ook een nieuw stuk 
bos aangelegd wat in de rasters komt te staan, wat dus nieuw rustgebied wordt voor onder andere 
de ree. Reeën kunnen bovendien met gemak over dit hekwerk springen. 
 
Antwoord 37 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 38  
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 



 
Antwoord 39 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 40 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 41 
De keuze is om geen afvalbakken en banken te plaatsen. De reden voor het niet plaatsen van 
afvalbakken is dat een afvalbak juist meer rotzooi oplevert dan geen afvalbak. 
 
Antwoord 42 
Er is uitgebreid contact geweest en de inrichtingsplannen van de school zijn afgestemd. 
 
Antwoord 43 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 44 
Middels klaphekjes wordt voorkomen dat scooters het nieuwe wandelpad op kunnen. 
 
Antwoord 45 
Het gebied leent zich na realisatie van de extra wandelverbinding uitstekend om op 
eigengelegenheid te beleven en te verkennen. De gemeente ziet geen mogelijkheden om excursies te 
zelf organiseren. IVN Mark & Donge heeft een wandelwerkgroep. Op verzoek kunnen zij wandelingen 
op maat organiseren tegen een geringe onkostenvergoeding. De ervaren natuurgidsen laten je de 
natuur in het gebied op diverse manieren beleven. Meer hierover is te vinden op de site: 
https://www.ivn.nl/afdeling/mark-donge/wandelingenwerkgroep. Hier zijn beperkte kosten aan 
verbonden. Indien hier grote vraag naar is, is de gemeente bereid om jaarlijks een excursie te regelen 
via de IVN. Geïnteresseerde scholen uit de buurt kunnen via de www.educatiewijzerbreda.nl 
excursies en educatieve materialen aanvragen op het gebied van water, klimaatadaptatie, 
biodiversiteit, etc. 
 
Antwoord 46 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 47 
Zie antwoord 1. 
 
Antwoord 48 
Zie antwoord 1. 
 
Antwoord 49 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 50 
Zie antwoord 1. 

https://www.ivn.nl/afdeling/mark-donge/wandelingenwerkgroep
http://www.educatiewijzerbreda.nl/


 
Antwoord 51 
Zie antwoord 44. 
 
Antwoord 52 
De gemeente kiest er voor om geen ooievaarnest te plaatsen. Het gaat goed met deze soort en deze 
zorgt voor verdringing van andere soorten. 
 
Antwoord 53 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 54 
Zie antwoord 28. Gebiedsborden maken het straks mogelijk om te kunnen handhaven. 
Het is daarnaast op voorhand niet zeker dat door het aanleggen van een wandelpad meer capaciteit 
vraagt van handhaving.  
 
Antwoord 55 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 56 
Zie antwoord 6, 28, 54 en 63. 
 
Antwoord 57 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 58 
Een uitkijktoren vindt de gemeente niet wenselijk omdat de kosten hiervoor hoog zijn qua aanleg en 
onderhoud.  
 
Antwoord 59 
De nieuwe paden worden allen voorzien van rasters. Dit is ook aangegeven op de kaart van het DO. 
 
Antwoord 60 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 61 
Zoals reeds aangegeven bij antwoord 11 maakt het plangebied onderdeel van een ecologische 
structuur, namelijk het Natuurnetwerk Brabant. De gemeente Breda heeft deze ambities 
overgenomen van de provincie en verankerd in haar groenbeleid: het Groenkompas. Daarin staat dat 
de gemeente streeft naar een hoge biodiversiteit. Het bureau Natuurbalans heeft de gemeente 
geadviseerd welke natuurdoelen gehaald kunnen worden kijkend naar de bodemtypen, 
grondwaterniveau’s ect. Elk natuurdoel kent een specifiek beheer, sommige middels begrazing.  
Het komt heel nauw hoeveel dieren en welke dieren er precies worden ingezet. 



Als er te veel dieren gebruikt worden, vindt er te veel bemesting plaats waardoor de zeldzamere 
soorten te veel concurrentie hebben met snelgroeiende soorten. Ook vertrappen ze dan bijvoorbeeld 
te veel soorten die dan langs water staan of vreten ze te veel van het struweel op die noodzakelijk is 
voor andere soorten, bijvoorbeeld insecten. Te weinig dieren zorgt ervoor dat er snel bos zal 
ontwikkelen. Ook het type grazer komt nauw. De ene soort eet niet alle soorten planten op, sommige 
soorten vergen veel verzorging etc. Daarom heeft de gemeente Breda zich laten adviseren over het 
beheer door het adviesbureau Natuurbalans. 
 
Antwoord 62  
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 63 
In het kader van dit project worden er geen bankjes geplaatst. Dergelijke bankjes worden helaas 
regelmatig vernield en gebruikt als hangplek. Bij de verdere uitwerking richting een bestek wordt 
bekeken of er op een paar plekken wel grote boomstammen neergelegd kunnen worden die kunnen 
dienen als een soort bank. 
 
Antwoord 64 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 65 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden.  
 
Antwoord 66 
Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 67 
Zie antwoord 3. De afrastering heeft een beperkte hoogte en is erop gericht om honden tegen te 
houden. Reeën springen hier met gemak overheen. 
 
Antwoord 68 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 69 
Zie antwoord 63. 
 
Antwoord 70 
De gemeente is terughoudend in het plaatsen van algemene informatieborden. Dergelijke borden 
worden helaas veel vernield, vooral langs doorgaande paden zoals het Wilderdpad. Ook is het weer 
een obstakel voor de maaimachines. Daarom heeft de gemeente ervoor gekozen om geen algemene 
info bord te plaatsen. 
 
Antwoord 71 
Bij de verschillende entrees van het gebied worden voorzieningen geplaatst. 
 



Antwoord 72 
De gemeente kan de particuliere eigenaar niet verplichten zijn landgoed open te stellen. 
 
Antwoord 73 
Op de kaart van het DO is aangegeven waar knotwilgen verwijderd worden en waar er nieuwe 
worden aangeplant. Zo is te zien dat er langs de genoemde sloot direct grenzend aan de achtertuinen 
geen bomen worden geplant. De knotwilgen komen langs de kleinere slootjes te staan, die noord-
zuid georiënteerd liggen. Vanaf de erfgrens van de achtertuinen zit meer dan 50 meter tot de 
aanplant van de eerste rij bomen. De bomen worden daarnaast op ruime afstand van elkaar 
aangeplant. Dit maakt dat je er vrijwel altijd tussen door kan kijken en de weidsheid kan ervaren.  
 
Knotwilgen aanplanten ten noorden van het Wilderdpad is niet mogelijk vanwege de begrazing en de 
grondslag (de percelen liggen daar hoger en dus droger). 
Zie ook antwoord op vraag 12. 
 
Antwoord 74 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 75 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 76 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 77 
Zie antwoord 28. Helaas houden mensen zich niet altijd aan de regels. De gemeente Breda is mening 
dat het inrichten van het gebied desondanks belangrijk is. 
 
Antwoord 78 
Zie antwoord 28. Gebiedsborden maken het straks mogelijk om te kunnen handhaven. 
Het is daarnaast op voorhand niet zeker dat door het aanleggen van een wandelpad meer capaciteit 
vraagt van handhaving.  
 
Antwoord 79 
In het DO is voorzien in een hekwerk rond de grote akker. 
 
Antwoord 80 
Zie antwoord 52. 
 
Antwoord 81 
Europa, het Rijk, de provincie Noord-Brabant en de gemeente Breda onderschrijven allen het belang 
om meer bos te realiseren. Zijn hebben dan ook allen een bossenstrategie opgesteld met doelen. De 
gemeente Breda heeft dit verankerd in het Groenkompas. Het primaire doel is natuurrealisatie maar 
een afgeleid doel is om te kijken waar in het nieuw te ontwikkelen natuurbos op een verantwoorde 
manier gerealiseerd kan worden. Het adviesbureau Copijn en het adviesbureau Natuurbalans hebben 



op verzoek van de gemeente gekeken waar dit ecologisch kan en geen afbreuk doet aan de 
landschappelijke en cultuurhistorische waarden.  
 
Om het plan uiteindelijk te kunnen uitvoeren moet het bestemmingsplan in overeenstemming 
moeten worden gebracht met de gewenste bestemming Natuur. Dat kan door het maken van een 
nieuw bestemmingsplan of door het verlenen van een omgevingsvergunning met daarin opgenomen 
de afwijking van het huidige bestemmingsplan. De Wet ruimtelijke ordening regelt dat 
belanghebbenden (zoals omwonenden) een verzoek om planschade kunnen doen bij de gemeente 
wanneer aanpassingen in het juridisch planologische kader een negatief effect hebben voor deze 
belanghebbenden. Een nieuw bestemmingsplan voor dit plan of een besluit op een aanvraag 
omgevingsvergunning met daarin opgenomen de afwijking van het huidige bestemmingsplan vallen 
hier beide onder een aanpassing in het juridisch planologisch kader. Indien omwonenden een 
negatief effect (zoals inperking van lichtinval) ervaren kan bij de gemeente een verzoek om 
planschade worden gedaan. 
 
Antwoord 82 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 83 
Zie antwoord 63. 
 
Antwoord 84 
De reden waarom hier natuur ontwikkeld gaat worden is reeds verwoord in de Nota van 
Commentaar op het schetsontwerp. Hieronder een kopie. 
 
De Landgoederenzone Haagse Beemden maakt onderdeel van het Natuurnetwerk Brabant NNB). Dit 
zijn de gebieden die de ruggengraat van de natuur moeten vormen in Brabant. Deze NNB wordt door 
de provincie op vierkante meter nauwkeurig vastgelegd. Alle overheden hebben zich gecommitteerd 
om deze NNB te realiseren. De gemeente Breda volgt hierin het beleid van de provincie. De 
landgoederen zone Haagse Beemden ligt als te ontwikkelen natuurgebied geïsoleerd in de wijk. 
Aanvullend op de NNB streeft de gemeente Breda haar eigen Ecologische groenstructuur na. Deze 
ecologische groenstructuur is beschreven in de omgevingsvisie Breda en nader uitgewerkt in het 
Groenkompas.  
 
Antwoord 85 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 86 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente het belangrijk vindt om te voorzien in een extra 
wandelverbinding. De ligging van het nieuwe wandelpad is een weloverwogen keuze. Er is zoveel als 
mogelijk rekening gehouden met de privacy van bewoners. Dit is ook één van de redenen geweest 
om het noord-zuid georiënteerde pad te schrappen. Zie ook antwoord op vraag 34. 
  



Antwoord 87 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 88 
Zie antwoord 73. 
 
Antwoord 89 
Het plan voorziet in natuurontwikkeling waarbij gekeken is naar de landschappelijke en 
cultuurhistorische waarden. Het pad gaat niet door de wal heen, maar over de wal. Net als op andere 
plekken met een hoogteverschil. Dit is mogelijk zonder de wal aan te tasten. Door af te sluiten wordt 
voorkomen dat over de gehele wal gelopen kan worden. 
 
Antwoord 90 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 91 
Zie antwoord 28. 
Het is daarnaast op voorhand niet zeker dat door het aanleggen van een wandelpad meer capaciteit 
vraagt van handhaving.  
 
Antwoord 92 
Zie antwoord 36. 
 
Antwoord 93 
Het bestaande laarzenpad blijft behouden, zie DO kaart. 
 
Antwoord 94 
Het bestaande laarzenpad wordt verlengd richting het noorden. Hoewel hier een raster komt tussen 
het noordelijke begraazde deel en het laarzenpad kan hier vanwege de beperkte hoogte (max 1,5 
meter) gemakkelijk overheen gekeken worden. Het maken van een extra uitzichtplek wordt daarmee 
overbodig. 
 
Antwoord 95 
Zoals reeds verwoord in onderlinge gesprekken en in de Nota van commentaar op het schetsontwerp 
is aangegeven dat extra verharde paden niet mogelijk zijn. De gebieden maken onderdeel uit van de 
provinciaal Natuurnetwerk Brabant. De gemeente heeft zich gecommitteerd om deze natuur te 
realiseren. Dit is ook notarieel vastgelegd met oppervlakten. Verhardingen in welke vorm dan ook 
zijn niet mogelijk, ook geen halfverhardingen. In antwoord 6 is te lezen dat parallel aan huidige 
fietspad het laarzenpad wordt doorgetrokken. Dit is een laarzenpad die we “bol” gaan leggen om 
plasvorming tegen te gaan.  
 
Antwoord 96 
Over de bijenroute is na het VO nog enkele keren apart gesproken over het initiatief. Dit heeft tot 
gevolg dat er diverse aanpassingen hebben plaatsgevonden. Op het DO zijn nu de exacte locaties 
aangegeven. Te zien is dat het wilde bijen informatiepunt zuidelijker ligt namelijk in het nieuwe aan 
te planten stuk bos. In antwoord 63 is te lezen waarom er geen bankjes worden aangebracht. 



 
Antwoord 97 
Het is onduidelijk welk hekwerk precies bedoeld wordt maar zoals aangegeven ligt in het genoemde 
bijeninformatiepunt zuidelijker bij het nieuw aan te leggen wandelpad in het nieuw aan te planten 
bos. Daar is dus ook geen sprake van zicht. Het zicht op het begraasde deel kan vanaf dit nieuwe 
wandelpad zodra je de hoek om gaat richting het zuiden. Dit hekwerk is max 1,5 meter hoog en biedt 
voldoende mogelijkheden om er overheen te kijken. 
 
Antwoord 98 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. Door het realiseren van een nieuw wandelpad is er geen noodzaak voor een 
uitzichtpunt. Het wandelpad wordt voorzien van hekwerk aan weerzijden en omdat deze hoogte max 
1,5 meter is biedt dit voldoende mogelijkheid om er overheen te kijken. 
 
Antwoord 99 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 100 
Door het verwijderen van een klein stukje van de ondergroei is er vanaf de Burgstsedreef zicht op de 
grote akker. Tevens is er zicht op de grote akker vanaf de nieuw aan te leggen oost-west wandelpad. 
 
Antwoord 101 
Zoals verwoord in antwoord 1 blijft het oost-west georiënteerde laarzenpad gehandhaafd in het DO. 
Deze hebben we vanwege privacy iets naar het noorden verlegd. Een rondje om de boomgaard is 
vanwege deze zelfde privacy juist niet gewenst. Zoals in antwoord 63 is te lezen worden er geen 
bankjes aangelegd. 
 
Antwoord 102 
In het DO is te zien dat vastgehouden wordt aan de ligging van het nieuw aan te leggen wandelpad. 
We willen gebruik maken van een reeds bestaand wandelpad door het laantje aan de oostzijde van 
de Burgstsedreef. Het prinsenbosje wordt intensief gebruikt en wordt niet afgesloten. Het bestaande 
laantje gebruiken verandert daarmee niets aan de bestaande situatie. 
 
Antwoord 103 
Zie antwoord 3. Loslopende honden zijn dus in het gehele gebied straks niet toegestaan. 
 
Antwoord 104 
Zie Antwoord 95. 
 
Antwoord 105 
Zoals verwoord in de Nota van Commentaar op het schetsontwerp zijn borden allemaal niet 
opgenomen. Dit detailniveau had het plan nog niet. In het DO zijn de locaties nu aangegeven waar 
deze borden over de bijenroute geplaatst gaan worden. 
 
Antwoord 106 



Nieuwe plannen die worden ingediend bij de gemeente worden beoordeeld. De gemeente wil een 
wildgroei aan borden voorkomen. 
 
Antwoord 107 
Zoals reeds verwoord in het integrale rapport van Copijn zou vanuit Cultuurhistorie en landschap en 
dergelijk bos daar niet thuishoren. Om dezelfde reden als de uw zienswijze is dit advies dus ook niet 
overgenomen en in het DO verwerkt. 
 
Antwoord 108 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 109 
Zie antwoord 58. 
 
Antwoord 110 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 111 
Er worden geen fysieke uitkijkpunten aangelegd. Door de nieuwe laarzenpaden zijn diverse 
mogelijkheden om over het begeleide hekwerk te kijken in verschillende richtingen. 
 
Antwoord 112 
In het DO zijn de locaties opgenomen waar speciale aandacht is voor wilde bijen. Hier wordt zowel 
iets fysieks aangelegd met daarbij een informatiebord. Alle locaties zijn verschillend van elkaar. De 
ene locatie zegt iets over het voedsel en weer een andere iets over de hun verblijfplaats etc. 
 
Antwoord 113 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 114 
Zie antwoord 106. 
 
Antwoord 115 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 116 
Het wordt ingericht als natuurgebied. Extra verlichting is dan ook niet mogelijk en wenselijk. 
 
Antwoord 117 
Zie antwoord 95, waarin staat dat we geen verharde paden in het gebied kunnen aanleggen. 
We zien echter ook geen mogelijkheden om buiten het projectgebied zelf verharde paden aan te 
leggen. Dit vanwege beperkte ruimte en de daar geldende bestemmingen. 
 
Antwoord 118 



Zie antwoord 111. Doodlopende paden naar uitzichtpunten zijn extra gevoelig voor het aantrekken 
van ongewenst gedrag. 
 
Antwoord 119 
Zie antwoord 106. 
 
Antwoord 120 
De gemeente biedt bewoners de mogelijkheid te helpen bij het knotten van wilgen. De wens/eis is 
hierbij dat bewoners zich aansluiten bij een werkgroep van West-Brabantse vogelwerkgroep. 
 
Antwoord 121 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 122 
Zie antwoord 6. 
 
Antwoord 123 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 124 
Zie antwoord 95. 
 
Antwoord 125 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 126 
Zoals reeds is aangegeven is bij de keuze van de locatie voor een extra wandelpad rekening 
gehouden met effecten op cultuurhistorie, landschap en flora en fauna. Voor de daadwerkelijke 
uitvoering wordt nog een natuurtoets uitgevoerd. Daarin wordt gekeken of er effecten zijn op de 
wettelijk beschermde soorten. 
 
Antwoord 127 
Zie antwoord 3 en 28. 
 
Antwoord 128 
Zie antwoord 95. 
 
Antwoord 129 
Zie antwoord 3. 
 
Antwoord 130 



In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 131 
Zie antwoord 126. 
Antwoord 132 
In antwoord 1 is te lezen waarom de gemeente van mening is en blijft om toch te voorzien in extra 
wandelmogelijkheden. Zie antwoord 25 en 36 om te lezen dat de locatie van de extra paden 
zorgvuldig is afgewogen. 
 
Antwoord 133 
In het kader van het opstellen van het Groenkompas heeft een analyse plaatsgevonden. Beleidsmatig 
is vastgesteld waar maatregelen gewenst zijn. Er heeft dus geen onderzoek onder de bewoners 
plaatsgevonden. Het gaat dus niet om het feit wat de bewoner willen. 
 
Antwoord 134 
In de Nota van Commentaar op het schetsontwerp is hier reeds een antwoord op gegeven. 
Hieronder een kopie: 
Er heeft geen uitgebreid onderzoek plaatsgevonden naar alle natuurwaarden in het gebied. Dit is ook 
niet nodig omdat het plan niet voorziet in een complete herinrichting. Uiteraard is wel gekeken naar 
eventuele bijzondere waarnemingen van soorten in de NDFF, de nationale databank voor flora en 
fauna. Dat leverde niet veel noemenswaardigs op. Bijvoorbeeld Alpenwatersalamander in de 
bestaande poelen, vlottende bies langs het Wilderdpad, en gulden sleutelbloem langs de 
Burgtsedreef. Allemaal zaken die niet verloren gaan. De mogelijke effecten van de ingrepen hebben 
meegewogen in de keuzen voor o.a. de ligging van de wandelpaden etc. Zodra het DO is vastgesteld 
wordt er vooraf aan de werkzaamheden nog een onderzoek uitgevoerd naar de eventuele effecten 
op de beschermde soorten, conform de Wet Natuurbescherming. De plantenwerkgroep van de 
KNNV Breda heeft afgelopen jaar op ons verzoek de vegetatie in kaart gebracht. De bedoeling is om 
dit dan na de realisatie nogmaals te doen om zo te volgen of de ontwikkelingen goed verlopen 
 


